
براي حاج حسن شايانفر
ميراث سرداري بزرگ !

نام انسان هاي بزرگ همواره قرين شهرت نيست. چه بسيارند 
انس��ان هاي پاك نهادي كه در سايه س��ار ايمان و تقواي الهي، 
بي ادعا و بي شائبه و بي چشمداش��ت به زخارف دنيوي، تنها به 
انجام تكليف ديني و مس��ئوليت اجتماعي خود مي انديشند و 
در اين مسير، با اراده اي سخت و با جديتي مثال زدني، كارهاي 

بزرگ مي كنند. 
حاج حس��ن ش��ايانفر بي گمان يكي از همان انسان هاي بزرگي 
است كه از نام و نامي شدن مي گريخت تا خالصانه تكليف خود 

را به انجام رساند. 
براي او، دين اسلام و انقلاب اسلامي و نظام جمهوري اسلامي، 
همه زندگي اش بود. بر سر اين موضوعات، هيچ مصلحت سنجي 

نمي كرد و با عزيزترين كسان خود تعارف نمي نمود. 
حرف حق را در هر شرايطي به زبان مي آورد. تعارفات روزمره مانع 

از اين نبود كه واقعيتي را پنهان و راستي را كتمان نمايد. 
كار را جهاد مي دانست و براي جهاد مگر مي توان »روز و ساعت 
و دقيقه« قائل ش��د. به همين دلي��ل در اوج بيماري، حضور در 
محل كار را ترجيح مي داد. وي هيچ گاه از عضويتش در شوراي 
سردبيري روزنامه نمي گفت. از مسئوليتش در دفتر پژوهش ها 
حرفي نمي زد. در برابر اصرار ديگران براي دانس��تن سمتش به 

بيان »مشاور فرهنگي« قناعت مي كرد. 
اگر چه مي توانس��ت از س��طح زندگي مرفهي برخوردار ش��ود 
اما زندگي در يك��ي از محلات قديمي ته��ران را ترجيح مي داد 
و همواره تلاش مي كرد در حد وس��ع خود گش��اينده گره هاي 

زندگي ديگران شود. 
مهرش براي خدا بود و خشم اش براي خدا!

لبخندش صادقانه بود و نفاق را برنمي تافت!
دشمن شناسي دقيق و هشيار بود و بر ماهيت جريان هاي معاند 
و سناريوهاي پنهان و آش��كار آنان در حيطه فرهنگي شناخت 

خاصي داشت. 
 روزنه هاي نفوذ را تشخيص داده بود و با طرح هاي خود بخشي 
از توطئه هاي فرهنگي و رسانه اي دشمنان داخلي و خارجي را 

افشا مي كرد. 
مديريت مجموع��ه كتاب هاي 60جل��دي نيمه پنه��ان، تنها 
گوشه هايي از مجاهدت هاي اين سردار فرهنگي است كه به واقع، 

ابزاري كارآمد در مسير بصيرت زايي به شمار مي آيد. 
به ياد دارم كه در آخرين مصاحب��ه خود با خبرگزاري فارس در 
خصوص نفوذي ها، خواب عناصر نفوذي داخلي را برآش��فت و 

موجب عصبانيت معاندين داخلي و فراري شد. 
حاج حسن شايانفر اگرچه ديگر از حيث جس��ماني در ميان ما 
نيست اما ياد او و قلم و انديشه و دغدغه هايش به عنوان ميراث 
گرانبهاي وي پابرجاس��ت و همين موجب ادامه پريشان حالي 

معاندين حاضر در عرصه فرهنگ است؛ بي ترديد!
*دبير فرهنگي روزنامه كيهان
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 وكيل بازي تلويزيون 
براي سرگرم  شدن در شب هاي پاييزی

كارگردان نمايش نجم الثاقب: اميدواريم شر داعش از دنيا كم شود
هفتمي�ن قس�مت از برنام�ه »مخاط�ب خ�اص« ب�ا حضور س�عيد 
و  »نجم الثاق�ب«  ميدان�ي  نماي�ش  كارگ�ردان  اس�ماعيلي، 
اج�راي رس�الت ب�وذري ب�ه روي آنتن ش�بكه س�وم س�يما رفت. 
كارگردان نمايش ميدان��ي »نجم الثاقب« كه ميهم��ان برنامه »مخاطب 
خاص« بود، گف��ت: از 10 روز پيش اجراي نماي��ش »نجم الثاقب« براي 
مخاطبان ايراني و عربي آغاز ش��د، البته مبنا را مخاطب��ان عربي در نظر 
گرفتيم ولي چون مي دانستيم تعداد زيادي از مردم كشور در اين مراسم 

حضور دارند نمايش را در دو زبان عربي و فارسي � عربي اجرا مي كنيم. 

وي ادامه داد: سي و ششمين اجراي نمايش را داشتيم و به درخواست عتبه 
حضرت علي )ع( و با همكاري سازمان اوج اجراي نمايش تا 28 صفر تمديد 
شد و اين اتفاق خوبي به شمار مي رود، چرا كه در 28 صفر مردم از كربلا به 
سمت نجف حركت مي كنند. اسماعيلي افزود: امسال سومين سال اجراي 
نمايش است، البته در گذشته نمايش را در يكي از عمودهاي بين راه اجرا 
مي كرديم كه امسال س��وله اي به اين كار اختصاص داده شد و همان روز 
افتتاحيه سوله از س��وي رئيس عتبه حضرت علي )ع( عنوان شد كه اين 

نمايش در مناسبت هاي مختلف اجرا مي شود.

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي 
حسن شايانفر را تسليت گفت درگذشت 

وزي�ر فرهن�گ و ارش�اد اس�امي در پيامي درگذش�ت 
ب�ه  را  پيشكس�وت  روزنامه ن�گار  ش�ايانفر  حس�ن 
خان�واده وي و همراه�ان رس�انه اي تس�ليت گف�ت. 
به گزارش »جوان«، متن پيام س��يدرضا صالحي اميري وزير 
فرهنگ و ارشاد اس��لامي به بهانه درگذشت حسن شايانفر به 

شرح زير است: 
با كمال تأسف درگذشت روزنامه نگار پيشكسوت جناب آقاي 
حسن شايانفر را به خانواده گرامي و همراهان رسانه اي تسليت 

عرض مي كنم. 
 از خداوند متعال در آس��تانه اربعين حسيني و ليالي ارزشمند 
استجابت دعا، غفران الهي براي ايشان و صبر و اجر براي خاندان 

گرامي مسئلت مي نمايم. 
مرحوم شايانفر در آستانه اربعين حس��يني و پس از يك دوره 

طولاني بيماري گوارشي روز شنبه به رحمت الهي پيوست. 
پيكر مرحوم ش��ايانفر ساعت هش��ت و نيم امروز )دوشنبه( از 
مقابل منزلش در خيابان ايران، خياب��ان مهدوي پور، خيابان 

عرب سرخي تشييع مي شود. 

    خبر

پنج شنبه يك اتفاق نادر فرهنگي رخ داد  

تشكيل صف خريد كتاب

شالوده  2 سريال  پربيننده  تلويزيون را دعواي حقوقي شكل داده

جمال شورجه در گفت وگويي با نقد عملكرد صداوسيما در 
مناسبتي مذهبي مانند اربعين، درباره برنامه هاي نمايشي 
و همچنين مس�تندها و گزارش ها ب�ه اظهارنظر پرداخت. 
كارگردان سريال »حضرت موسي)ع(« همچنين در گفت وگو 
با ايسنا درباره مجموعه تاريخي كه پس از درگذشت سلحشور 
ساخت آن به وي سپرده ش��د، گفت: صحبت هاي مقدماتي 
درباره  س��ريال »حضرت موس��ي)ع(« انجام شده، اما توجه 
لازم و كافي ميان مديران سيما و تلويزيون براي پيش توليد 
اين اثر نمي بينم. شورجه درباره  ويژه برنامه هاي صداوسيما 
براي اربعين گفت: سيما و صداي ما به مناسبت اربعين، در 
حوزه مستند و گزارش، سنگ تمام گذاش��ته اند و از طريق 
اين حركت تأثيرگذار تلويزيون، تع��داد زيادي از جوان ها و 
مردم سرزمين ما تشويق شدند كه به سفر كربلا بروند و اين 

آمادگي در آنها به وجود آمد. 
كارگردان س��ريال »حضرت موس��ي)ع(«، درباره  ساخت اين 
سريال بيان كرد: مديريت س��ازمان براي ساخت چنين پروژه 
بزرگ و فاخري بايد بودجه ويژه اي ايجاد كند. صحبت مقدماتي 
درباره  سريال »حضرت موسي« انجام شده است، اما توجه لازم 
و كافي ميان مديران سيما و تلويزيون براي پيش توليد اين اثر 
نمي بينم. تلويزيون براي توليد اين مجموعه مش��كل بودجه و 
نقدينگي دارد. اگر صداوس��يما اين اثر را ب��ه عنوان يك پروژه 

اقتصادي در نظر بگيرد، برايش سودآور خواهد بود. 
او افزود: در حال حاضر، صداوس��يما در اين زمينه اس��تراتژي 
لازم و آينده نگري ندارد. بر همين اس��اس بيش��تر برنامه هاي 

سيما براي پر كردن آنتن است. اما استراتژي موجود، جوابگوي 
جهان نيس��ت زيرا بسياري از كش��ورها از ما تأثير مي گيرند  و 
نگاه آنها به س��يما و برنامه هاي آن است. س��يما بايد بر اساس 
سياست هاي كلان برنامه داشته باش��د و بايد براي اين امر هم 
منابع مالي را پيش بيني كند. من شنيده ام دولت براي تامين 
مالي س��يما اهتمام لازم را ندارد و اين يك ايراد اساسي است. 
انتظار از سيما اين است كه از آگهي، بودجه را تأمين كنند اما 
امكان ندارد همه بودجه سيما از تبليغات تأمين شود و اين امر 

خوشايندي نيست.
تلاش برای ساخت مجموعه تلويزيونی »حضرت موسي)ع(« 
از جمله آخرين فعاليت های مرحوم فرج الله سلحشور بود كه 
با درگذش��ت اين هنرمند انقلابی به نتيجه نرسيد و پس از 
وی جمال شورجه عهده دار ساخت سريال فاخر »حضرت 
موسي)ع(« ش��ده كه وی نيز درگير مش��كل عدم تأمين 

بودجه شده است.

»زاپاس« به شبكه نمايش خانگی آمد 

فيلمي با سبك زندگي ايراني
جمال شورجه عنوان كرد 

تلويزيون فعاً پول ندارد كه موسي)ع( را بسازد

    محمد محمدي
زاپ�اس فيلم�ي ش�ريف و قابل  احت�رام اس�ت ام�ا اي�ن 
ش�رافت و قاب�ل  احت�رام ب�ودن را ن�ه از ط�رح روي جلد 
عرضه  ش�ده در ش�بكه خانگي، كه با ديدن پوستر اصلي 
و محت�وا و مضم�ون اث�ر تنه�ا مي ت�وان تش�خيص داد. 
حال اينكه چرا صاحبان فيلم چنين طرح جلدي را براي عرضه 
نمايش خانگي منتش��ر كرده اند، خود ج��اي بحث مفصلي را 
مي طلبد اما در خصوص محتوا و س��اختار اثر بدون شك بايد 
گفت فيلمي قابل  تأمل و بسيار خوش ساخت توليد و ارائه  شده 
است. فيلم روايتگر جامعه ايراني با تمام متر و معيارهايش است، 
در آن نه خبري از سبك زندگي غربي و نه حتي آپارتمان ها و 
آپارتمان نشينان اس��ت. جامعه ايراني با كسب و كار ايراني در 
خانه هاي ايراني و با رويدادها و سرگذشت هاي شان به تصوير 

كشيده شده است. 
در دنياي دراماتيك اثر، خانه ها خوابگاه نيس��تند و آدم هايش 

نيز انسانند نه روبات هايي در خدمت اهداف سرمايه داري. هر 
ش��خصيت و كاراكتر فيلم رئيس خودش و صاحبكار خودش 
است؛ از آرايشگري گرفته تا فروش البسه زنانه و ورزشي، پوشش 

آدم ها در اين فيلم فقط مانتو، شلوار و شال نيست. 
لباسي كه اغلب ش��خصيت هاي اين روزهاي آثار هنري در 
تلويزيون و سينماي ايران بر تن دارند، آنان پيژامه، روسري 
و لباس هاي محلي خود بر س��ر و تن دارند، وعده  غذاي نيم 
روزشان را در خانه دور يك س��فره و در كنار يكديگر صرف 
مي كنند نه در ساندويچي و رس��توران ها يا كنجي از محل 
كار. در زاپاس تمامي اهالي ش��هر مثل ي��ك خانواده باهم و 
در كنار هم به ورزشگاه مي روند، در كنار هم به كسب  و كار 
مي پردازند، در كن��ار هم بي غل و غش همديگر را دوس��ت 
مي دارند و تمام اينها در حالي اس��ت كه ش��ايد حتي اس��م 

يكديگر را هم ندانند. 
در ورزشگاه ش��ان خب��ري از ناس��زا و توهي��ن نيس��ت در 
خيابان هاي شان خبري از دود و بوق و ترافيك هاي سرسام آور 
نيست در خانه هايشان نشاني از متلك پراكني و بددهني نيست 

و هر چه هست احترام و دوستي در جمع هاي شان است. 
مردمان شهر در خوشي ها خوش اند و در غم ها غمگين و شهري 
كه در فضاي سرسبز و زيبا بنا شده مكاني كه مواد اصلي و اوليه 
زندگي را خودشان توليد مي كنند از لواشك هاي ترش گرفته 
تا عس��ل هاي طبيعي. در فيلم خبري از كارخانه و كارگاه هاي 
سرمايه داري نيست، هر چه هس��ت محصول توليدي آن  هم 

خانوادگي و بدون كارگر و كارمندپروري است.

در خطبه نماز جمعه عنوان شد
تقدير آيت الله علم الهدي از سازندگان 

»يتيم خانه ايران«
آي�ت الله علم اله�دي در خطبه دوم نم�از جمعه هفته گذش�ته 28 آب�ان ماه در 
حرم امام رض�ا عليه الس�ام، با اش�اره به اك�ران فيل�م س�ينمايي »يتيم خانه 
ايران« ب�ه كارگردان�ي ابوالقاس�م طالب�ي در س�ينماها از به تصوير كش�يدن 
جناي�ات انگليس در اي�ن فيل�م و هنرنماي�ي هنرمندان اي�ن اثر تقدي�ر كرد. 
 ايشان با بيان اينكه بايد از هنرمندان ارزشي كشور كه جنايات پنهان انگليس در تاريخ 
ايران را به تصوير مي كشند، تش��كر كرد، تصريح كرد: آنچه براي ما قابل تقدير است و 
بايد تشكر كنيم، از برخي هنرمندان ارزشمند در جامعه خودمان هست كه اينها فساد 
دشمن را در هنر و در مسئله فيلم به تصوير مي كشند در برابر ديدگان عزيزان جوان ما، 
اينهايي كه تجربه سياسي در اين كشور ندارند، دشمن را ببينند و بشناسند؛ فيلمي كه 
اخيراً ساخته و پخش شده به وسيله هنرمند انقلابي به اسم »يتيم خانه ايران« كه يك 
نقطه تاريخي مبهم، تاريك و مجهول به تمام معنا كه بر مردم ما در تاريخ ايران كشف 
نشده و در تاريخ نيامده بود، اين بود كه انگليس ها در سال هاي 1295 تا 1297، نصف 
اين مردم را كش��تند، آن زمان جمعيت ايران 18 ميليون بود و 9 ميليون انسان جان 
دادند به وسيله قحطي كه انگليس ها بر ما تحميل كردند، تمام غله ايران را جمع كردند، 
همه را دزديدند و بردند، مردم از قحطي و گرس��نگي، از 18 ميليون انسان، 9 ميليون 
نابود شدند و اين جنايت نابكارانه اين اروپاي ملعون و اين انگليس را اين عزيز هنرمند 

ما در اين فيلم ارزشمند، نمايش داده است. 
ايشان يادآور شد: وقتي يك روزي هنر به خدمت انقلاب دربيايد و هنرمندان كه مديون 
اين انقلاب هستند، هنرشان را جلوي پاي انقلاب و شهدا بريزند، در بصيرت سياسي 

عزيزان ما چقدر مؤثر است، انگليس ها را معرفي كردند كه چه ناپاكي هستند. 

پژمان   كريمي*     يادداشت مهمان

   هادی عسگری
در يك اتفاق تقريباً نادر روز پنج شنبه 
27 آبان ماه در بسياري از كتابفروشي ها 
ص�ف خري�د كت�اب ايج�اد ش�د. 
هفته گذشته به نام »كتاب و كتابخواني« 
نامگذاري شده؛ هفته اي كه در آن مقوله 
خري��د كت��اب و كتابخواني ب��ه صورت 
جدي ت��ري تبليغ ش��د و دس��تگاه هاي 
فرهنگي تلاش كردند از ظرفيت هاي خود 
براي ايجاد فضاي مطالعه استفاده كنند. در 
اين هفته روز پنج شنبه به نام »كتابگردي« 

نامگذاري شده بود؛ روزي كه در آن ميزان حضور خريداران 
كتاب در كتابفروشي ها س��ير صعودي پيدا كرد و در چندين 
كتابفروشي صف هاي خريد كتاب تشكيل شد؛ اتفاقي كه شايد 
در نمايشگاه كتاب مسئله اي عادي باشد اما در طول سال و در 

سطح كتابفروشي هاي شهري اتفاقي نادر است. 
    »من هم مي آيم«، كار خودش را كرد

27 آبان در يك قرار غيررس��مي قرار شد دوس��تداران كتاب 
و كتابخواني س��ري به كتابفروش��ي ها بزنند. براي همين در 
شبكه هاي مجازي كمپيني با عنوان »من هم مي آيم« شكل 
گرفت و ش��خصيت هاي فرهنگي و هنري با انتش��ار هشتك 
»من_ هم_ مي آيم« از پيوستن خود به اين كمپين خبر دادند. 
پنج شنبه صبح هم سيدرضا صالحي اميري به خيابان انقلاب 
رفت و با همراهي برخي اهالي فرهنگ سري به كتابفروشي هاي 

راسته خيابان انقلاب زد و پاي درد دل كتابفروش ها نشست. 
وزير ارشاد كتابگردي پنج شنبه را از نشر »آگاه« آغاز كرد. 
مؤسسه انتشاراتي كه مؤس��س آن محسن بخشي در آبان 
ماه درگذشت. با وجود اينكه صالحي اميري پيش از ورود به 
وزارت ارشاد در مركز اس��ناد و كتابخانه ملي هم با كتاب و 
كتابخواني سر و كار داشت، حضور وي در كتابفروشي ها آن 
هم در اولين روزهاي تصدي پست وزارت از اين نظر مي تواند 
براي حوزه نشر اتفاقات خوبي را به همراه داشته باشد و وعده 
وزير درباره برخورد با قاچاق كتاب ش��ايد اولين خبر خوب 

براي كتابفروش ها باشد. 
    موضع گيري وزير ارشاد در قبال قاچاق كتاب

 كتابفروش ها در ديدار با وزير ارش��اد از معضل قاچاق كتاب 
صحبت كردند. محم��ود آموزگار، رئيس اتحاديه ناش��ران و 
كتابفروشان تهران كه در روز كتابگردي وزير ارشاد را همراهي 
مي كرد در حضور وزير از وضعي��ت قاچاق كتاب انتقاد كرد و 
گفت: در حال حاضر نيمي از بازار كتاب در دست قاچاقچي هاي 

كتاب است. وزير نيز در قبال قاچاق كتاب موضع گيري كرد و 
گفت: مسئله قاچاق كتاب را به همان اندازه اي كه هست بايد 
طرح مس��ئله كرد چرا كه تعداد محدودي از افراد، اين عمل 
غيراخلاقي را انجام مي دهند. ما ب��ا هماهنگي قوه قضائيه و 
نيروي انتظامي به سرعت اين مسئله را دنبال خواهيم كرد و 
اجازه نمي دهيم عده اي سودجو بتوانند مسير تحول و تكاملي 

را كه كتابفروشان با اميد جديد آغاز كرده اند، نااميد كنند. 
وي تأكيد كرد: اما واقعيت اين اس��ت كه اين تعداد بسيار 
محدود، معدود و انگشت ش��مارند و ما در روزهاي آتي طي 
جلسات مشتركي كه با قوه قضائيه و نيروي انتظامي برگزار 

خواهيم كرد، جلوي اين روند را خواهيم گرفت. 
    مردم براي كتاب صف كشيدند

در سومين سال برگزاري روز كتابگردي، علاوه بر وزير ارشاد 
كه به راسته كتابفروشي هاي خيابان انقلاب رفت، سيدعباس 
صالحي، مع��اون فرهنگي وزارت ارش��اد نيز به ق��م رفت و از 
كتابفروشي هاي آن شهر بازديد كرد و احمد مسجدجامعي، 
عضو شوراي شهر تهران و پيشنهاددهنده ايده »كتابگردي« 
نيز به چند مؤسسه انتشاراتي سر زد. در كنار ديد و بازديد هاي 
اهالي فرهنگ و كتابفروش��ي ها، مخاطبان كتاب نيز در روز 
آبان سري به كتابفروشي ها زدند. چند كتابفروشي مهم در   27
پايتخت در اين روز شاهد ايجاد صف هاي خريد كتاب بودند. 
تخفيف هاي كتابفروشي ها و ناشران در كنار ايجاد كمپين روز 
كتابگردي در ايجاد اين صف ها بي تأثير نبود. در اين روز برخي 
كتابفروش��ي ها تا 50 درصد تخفيف براي خريداران در نظر 
گرفته بودند. استقبال از هفته كتاب و طرح پاييزه كتاب باعث 
شد كتابفروشي ها هفته پررونقي را پشت سر بگذارند و برخي 
ناشران از افزايش صددرصدي فروش كتاب در هفته گذشته 
خبر دادند. روز كتابگردي در سومين س��ال اجرا يك روز به 

يادماندني براي كتابخوان ها و كتابفروش ها بود.

    محمدصادق عابديني
دو سريال پربيننده اين شب هاي تلويزيون با 
دستمايه قرار دادن دعواي حقوقي و تشكيل 
پرونده هاي كيفري س�اخته ش�ده اند و جالب 
است كه در هر دو س�ريال كاراكتر هاي وكيل 
نقش پررنگی در شكل گيري داس�تان دارند. 
وكلا دل خوشي از نش��ان دادن چهره يك وكيل 
در س��ريال هاي تلويزيوني ندارند. هنوز داستان 
پركشمكش مجموعه تلويزيوني »درحاشيه« و 
اعتراض كانون وكلاي دادگستري به اين سريال 

چندان قديمي نشده است. 
در نام��ه رئيس كان��ون وكلا به محمد س��رافراز، 
رئيس وقت سازمان صداوس��يما، اين گونه آمده 
بود: »پخش برخي از سريال ها و برنامه ها به ويژه 
برنامه طنز »در حاش��يه« در شبكه سوم سيماي 
جمهوري اسلامي با لودگي و ايجاد اتهام، خواسته 
يا ناخواس��ته هجمه فرهنگي گس��ترده اي را به 
حرفه مقدس وكالت وارد نموده است و اين قشر 
فرهيخته را ك��ه در نهادينه ك��ردن قانون گرايي 
و عدالت گس��تري و تأمين امني��ت قضايي نقش 
عمده اي به عهده دارد مورد تمسخر و تحقير قرار 
داده است«. بعد از آن هم سريال »تنهايي ليلا« بود 
كه اعتراض وكلا را در پي داشت و باز هم داستان 
نامه نگاري به رئيس سازمان صداوسيما پيش آمد. 
وكلا نشان داده اند نس��بت به هرگونه اتفاقي كه 
چهره حرفه وكالت را تحت الشعاع قرار دهد، تند 

عمل كرده و مماشات نخواهند كرد. 
اين ب��ار هن��وز وكلا در براب��ر اتفاقاتي ك��ه براي 
كاراكتر هاي وكيل در س��ريال هاي »هشت و نيم 
دقيقه« و »ماه و پلنگ« رخ داده است، واكنشي از 
خود نشان نداده اند، شايد منتظرند ببينند اين بار 
تلويزيون مي خواهد جلوه وكلا را در سريال هاي 
تلويزيوني اش باز سازي كند يا مانند مجموعه هايي 

كه كانون وكلا نسبت به آنها اعتراض دارد، تلقي 
تمسخر و تحقير وكلا از اين سريال ها خواهد شد. 

    نيمه پر ليوان حضور وكا 
داش��تن وكيل هنوز براي خانواده ه��اي ايراني جا 
نيفتاده اس��ت. بهمن كش��اورز، رئي��س اتحاديه 
سراس��ري كانون وكلاي دادگس��تري مي گويد: 
فرهنگ »وكيل خان��واده« هنوز در اي��ران مانند 
كشورهاي ديگر جا نيفتاده است و در زمان رويارويي 
با مشكلات است كه خانواده ها به ياد وكيل مي افتند. 
اين در حالي است كه در تمام دنيا توصيه مي شود 
كه در جرايم مهم وكيل حضور داشته باشد، زيرا در 
جرايم كم اهميت مانند توهين امر دفاع، امر ساده اي 
است و ارزيابي و قضاوت نيز چندان چالشي نخواهد 
بود. در خصوص مس��ائل قضايي، وكيل و قاضي و 
مقامات قضايي بايد مس��تند به قانون و براس��اس 

اصول حقوقي اظهارنظر كنند. 
اگر جنبه ه��اي فرهنگ س��ازي مجموعه هاي 
تلويزيون��ي را در نظ��ر بگيري��م همي��ن كه در 
سريال هايي مانند »هشت و نيم دقيقه« و »ماه و 
پلنگ« خط اصلي داستان بر اساس طرح دعواي 
حقوقي از طريق مراجعه به وكيل و پيشبرد ماجرا 
از طريق حضور وكيل پيش مي رود را مي توان به 
فال نيك گرفت. اينكه م��ردم بياموزند با وكيل 
بهتر و زودتر به حق ش��ان مي رسند و مي توانند 
در دعوايي حقوقي كه در آن محق هستند، پيروز 
ش��وند، به جا افتادن ايده هر خانواده ايراني يك 

وكيل پيش برويم. 
    نيمه خالي ليوان حضور وكا

وكلا در س��ريال هاي تلويزيوني چه��ره واقعي از 
يك وكيل را به نمايش نمي گذارند همان طور كه 
چهره اي كه تلويزي��ون از پليس نمايش مي دهد 
با آنچه حضور نيروي انتظامي در جامعه ترس��يم 
مي كند، متفاوت اس��ت. در حالي ك��ه اين گونه 

سريال ها معمولاً هم مشاور حقوقي و هم مشاور 
انتظامي دارند. 

در مجموعه سريال »هشت و نيم دقيقه« شاهد 
آن هس��تيم كه فرزند وكيلي كه پرونده حقوقي 
مربوط به احقاق حقوق قهرمان داس��تان »يكتا« 
را بر عهده دارد ربوده ش��ده و ب��ا تهديد اينكه در 
صورت پيگيري ماجرا فرزند معلول وكيل كشته 
خواهد شد، وي را مجبور به عقب نشيني مي كنند. 
در مجموعه »ماه و پلنگ« نيز شاهد آن هستيم 
كه وكيل جوان در پرونده اي كه مي داند موكلش 
مجرم است، اتومبيلي گران قيمت را به عنوان هديه 
يا همان رشوه قبول مي كند و با تطميع شاهدان 
پرونده كاري مي كند كه آنها شهادت شان را پس 
بگيرند. شايد اين دو موضوع را هيچ كدام از وكلاي 
كاربلد دادگستري نپذيرند و اين رفتار را تخريب 

جايگاه وكيل بدانند. 
با اين اوصاف آيا پرداختن به وكيل و وكالت را بايد 
در سريال ها تعطيل كرد يا  فقط چهره اي كاملًا 
موجه از وكلا را به نمايش گذاشت؟! حامد عنقا 
فيلمنامه نويس و حقوقدان كه به خاطر نگارش 
سريال »تنهايي ليلا« با انتقادهايي روبه رو شد، 
مي گوي��د: »اگر م��ن نانوايي را نش��ان دهم كه 
ش��ب وقتي به خانه مي رود همس��رش را كتك 
مي زند كل جامعه بايد اين گونه برداش��ت كنند 
كه هر نانوايي كه شب به خانه مي رود همسرش را 
كتك مي زند؟ يا اگر فيلمساز و بازيگري را نشان 
دهيم ك��ه در فيلمي به زن��ش خيانت مي كند، 
معني اش اين اس��ت كه همه فيلمس��ازهاي ما 
خيانتكارند؟ اگر قرار باشد با چنين تفكري جلو 
برويم كه صد س��ال هم نمي تواني��م يك فيلم و 
سريال بسازيم و اصلًا اگر در فيلم و سريال سازي 
را تخته كنيم و برويم كه بهتر است. ضمن اينكه 
براي اعتمادس��ازي مردم صنوف س��عي كنند 
خودش��ان تلاش بيش��تري براي صنفي كه در 
آن هستند انجام دهند. چرا همين كانون وكلا 
اعلام نمي كند كه در جلس��ات هفتگي شوراي 
قضايي شان به چند وكيل اخطار مي دهد يا پروانه 
كاري چند وكيل را به دليل تخلفات قانوني لغو يا 
باطل مي كند؟ حالا نشان دادن يك وكيل بد در 

سريال ما وجهه وكلا را خراب مي كند؟«
در اي��ن ش��ب ها مجموعه هاي »م��اه و پلنگ« و 
»هشت و نيم دقيقه« دو تصوير از وكلا را به نمايش 
گذاشته اند. بيننده هاي تلويزيون مي توانند قضاوت 
كنند كه آيا اين پرداخت به موضوع دعواي حقوقي 
مي تواند چهره واقعي از وكالت را نشان دهد يا  خير 
و اينكه اين تصوير قادر است به جا افتادن داشتن 

وكيل در خانواده هاي ايراني كمك كند يا نه!

حكمت 154: 
اخِلِ فِيهِ مَعَهُمْ  اضِی بفِِعْلِ قَوْمٍ كَالدَّ الرَّ
وَ عَلَی كُلِّ دَاخِلٍ فِی باَطِلٍ إثِمَْانِ إثِمُْ 

العَْمَلِ بهِِ وَ إثِمُْ الرِّضَی بهِِ. 
 آن كس كه از كار مردمی خشنود باشد، 
چونان كسی است كه همراه آنان بوده و 
هر كس كه به باطلی روی آورد، دو گناه 
بر عهده او باشد: گناه كردار باطل و گناه 

خشنودی به كار باطل.

    خبر


